
 آق�اي اس�ماعيلي از ابت�داي كار و آموزش هاي 
خودتان بگوييد و اينكه چطور با اقدامات جهادي 

و به خصوص واژه اقتصاد مقاومتي آشنا شديد؟
از همان دوران نوجواني علاقه ويژه اي به كش��ف و اختراع داشتم 
تا اينكه در جوان��ي دوره هاي مختلف مهارت��ي را كه بيش از چند 
هزار س��اعت اس��ت در زمينه هاي گياهان دارويي، طب سنتي و 
كسب و كار  گذراندم. از سال 1394 به عنوان سرپرست مركز فني 
و حرفه اي شهرستان محروم و مرزي زيركوه معرفي شدم. آنچه در 
اين شهرستان وجود دارد ظرفيت هاي بسيار ارزشمند طبيعي و 
كشاورزي اس��ت. من همان س��ال براي اينكه بتوانم اين ظرفيت 
بالقوه را بالفعل كنم، مجدداً شروع به تحصيل در رشته ارشد توسعه 
روستايي كردم تا در اين زمينه اطلاعات و تخصص بيشتري داشته 
باشم. همزمان دوره هاي اقتصاد مقاومتي و تسهيل گري را هم شروع 
كردم و با بسيج سازندگي شهرستان زيركوه به صورت ميداني در 
روستاهاي اين منطقه كار آموزش هاي لازم را جهت فرآوري گياه 
دارويي پيگيري مي ك��ردم. دامپروري و تس��هيل گري و مباحث 
اقتصاد مقاومتي نيز در دس��تور كارم بود كه نهايتاً از سال1397 
با فاصله گرفتن از مس��ئوليت مركز، تمركزم روي بحث عملياتي 
كردن ايده ها افزايش ياف��ت. اين كار را هم اكن��ون نيز به صورت 
جهادي در روستاهاي شهرستان هاي قائن و زيركوه انجام مي دهم 
و آموزش هاي لازم را به صورت رايگان در اختيار مردم قرار مي دهم. 
به موازات آنها بحث راه اندازي كسب و كار و ماندگاري كسب و كارها 
را پيگيري مي كنم. بنده سعي مي كنم با تسهيل گري، آموزش و كار 
جهادي بتوانم اقتصاد مقاومتي را در مناطق مختلف نهادينه كنم. 

 ش�ما در ليس�ت نخبگان اقتصاد مقاومتي قرار 
داريد، چطور به اين جايگاه رسيديد؟

من خودم را نخبه نمي دانم و به معني واقعي يك سرباز هستم. الان 
وظيفه من اين اس��ت كه آنچه تجربه كرده و آم��وزش ديده ام را به 
هموطنانم انتقال بدهم و منتظر دستورالعمل و بخشنامه ها نمانم. 
آموزش ها، مش��اوره ها، تس��هيل گري براي راه اندازي كسب وكار و 
ماندگاري آن بسيار مهم اس��ت كه من سعي مي كنم به عنوان يك 
سرباز اين كار را انجام دهم. خدا را شاكرم بچه هاي زيادي را تربيت 
كرده ام و تعدادي با مشاوره و آموزش با كسب و كار آشنا شده اند كه 
حالا درآمد خوبي دارند و اقتصاد را مي شناسند. همين براي من كافي 
است. بنده معتقدم وقتي كسي در ابتداي كار قرار دارد و پشتيبان 
دارد، بسيار دلگرم مي شود تا در مسيرش استوار پيش برود و با گرفتن 

مشاوره از سردرگمي ها رها شده و كارش را شروع مي كند. 
 اختراع شما چيست و از چه زماني فكر كرديد نياز 

به چنين چيزي هست؟
اختراعات متفاوتي دارم كه در زمينه توليد دستگاه هاي مختلفي 

در رابطه ب��ا توليد محل��ول هيپوكلروس اس��يد )Hocl( )يك 
ضدعفوني كننده بسيار امن، قدرتمند و ارزان( است كه چهار مدل 
دستگاه اختراعي را شامل مي شود كه عبارتند از: دستگاه پيشرفته 
غيرغشايي توليد هيپوكلروس، دستگاه دومنظوره تصفيه فاضلاب 
و توليدHocl، دس��تگاه خانگي توليد هيپوكلروس و دس��تگاه 
ماشيني و همراه توليد هيپوكلروس. در زمينه كرم هاي دارويي نيز 
اختراعاتي دارم كه در مجموع به سه مدل كرم منتهي مي شود، 
يعني كرم گياه��ي كاهش قند خون، كرم بهب��ود درد مفاصل و 
گرفتگي عضلات و كرم بهبود كبودي ها و واريس، البته كرم هاي 
مختلف دارويي ديگري هم وجود دارد كه در حال آزمايشات اوليه 
روي آنها هستيم. يكسري داروهاي گياهي و نوتركيب هم در حال 
ثبت اختراع هستند كه با استفاده از تركيب قارچ هاي دارويي و 

گياهان دارويي به دست مي آيند. 
 تأثير اختراعات و محصولات شما در جامعه چقدر 

است و آيا مي تواند پاسخي به رفع نيازها باشد؟
يك اختراعي كه دارم و به نظرم مي تواند نياز كل كشور را به محلول 
ضدعفوني برطرف كند، دس��تگاه اتومات و پيشرفته غيرغشايي 
توليد هيپوكلروس اس��ت، البته محلول هيپوكلروس اسيد يك 
محلول فوق العاده مؤثر و قوي به شمار مي آيد و كاربردهاي زيادي 
دارد و اين محل��ول هيچ گونه ضرري ندارد. س��ازمان هاي معتبر 
جهاني اين محلول را تأييد مي كنند و در برخي كشور ها آن را به نام 

آب معجزه گر مي شناسند. در اوج كرونا و اپيدمي ها و بحران هاي 
مختلف مي توانيم نياز كشور را تأمين كنيم كه آن هم نياز به حمايت 
دارد. در زمينه داروهاي موضعي هم مي توان كارهاي بزرگي انجام 
داد كه با كمي حمايت، رسيدن به هدف دور نيست. كمترين تأثير 

اين داروها اين است كه عوارض داروهاي شيميايي را ندارد. 
 آيا اي�ن محصولات مش�ابه خارجي ه�م دارد و 

تاكنون وارد كشور مي شده؟
بله، در مورد دستگاه غشايي توليد هيپوكلروس در كشور های كره، 
امريكا و جديداً چند كشور ديگر انجام مي شود. در مورد داروهاي 
موضعي هم برخي كشور ها كارهايي كرده اند ولي درباره واردات 

خيلي كم است و فقط در چند مورد صورت گرفته است. 
 محصولات شما توانايي صادرات دارند؟

بله قطعاً مي توانيم صادر كنيم، چون محصولي اس��ت كه هنوز 
خيلي فراگير نشده است، ضمن اينكه صادرات نياز به منابع مالي و 
مجوزهاي مختلف دارد كه براي يك شركت نوپا كار بسيار سختي 

به شمار مي آيد. 
 نظر شما در مورد واژه اقتصاد مقاومتي و تأثير آن 
در خودكفايي و حركت چرخ هاي اقتصاد كش�ور 

چيست؟
در اقتصاد مقاومتي ش��ما ت��لاش مي كنيد از هر آنچ��ه داريد به 
نحو احسن استفاده كنيد. وقتي زرش��ك، زعفران، عناب و همه 

محصولات ما خام و بدون ارزش افزوده فروخته مي ش��وند، فقط 
يك پيام و معني دارد و آن هم اينكه در مقابل اقتصاد مقاومتي قرار 
داريم، چون به نحو احسن و مطلوب استفاده نمي كنيم. ما اگر قدر 
داشته هاي خودمان را بدانيم و ارزش افزوده داشته باشيم، مي توانيم 
خودكفا شويم. نمونه اين ادعا هم همين بحث داروهاي گياهي است 
كه اگر فقط بتوانيم ماده مؤثره را استخراج و فرمولاسيون كنيم، 
می توانيم انواع داروهاي كشور را تأمين كنيم و به خودكفايي در اين 

زمينه برسيم و از خروج ارز از كشور جلوگيري شود. 
وقتي محصولات باكيفيت و جديد داشته باشيم، حتماً كشورهاي 
ديگر هم متقاضي خريد مي شوند، يعني علاوه بر خودكفايي، اين 
بار ارزآوري هم انجام مي شود. چرخ اقتصاد كشور زماني روي ريل 
قرار گرفته و به خوبي حركت مي كند كه همه ما تلاش و فقط ارزش 
افزوده ايجاد كنيم. با خلاقيت، آموزش، پشتيباني و حمايت ها، 

رسيدن به اين نقطه سخت نيست. 
 نظرتان در م�ورد دانش بنيان ها و تأثي�ر آنها در 

پيشرفت كارها چيست؟
موضوع دانش بنيان ها در واقع همان استفاده از علم و فناوري براي 
اعتلا و پيشرفت كشور اس��ت. وقتي ما خلاقيت و نوآوري داشته 
باشيم و از دانش هاي روز استفاده كنيم، ساير كشورها ناخودآگاه 
به سمت ما خواهند آمد، الان ببينيد در بحث هوا و فضا، در بحث 
انرژي اتمي، ليزر پهپادي و مواردي از اين دست وقتي توانسته ايم 
دانش ها را كسب كنيم، در دنيا رتبه هاي برتر را به دست آورده ايم 
و حرف هاي زيادي براي گفتن داريم. من فقط خواهش مي كنم 
از شركت هاي نوپا حمايت ش��ود. حمايت يعني كنارشان باشيم 
و مسير را تس��هيل كنيم. حمايت يعني به ايده هاي آنها احترام 
بگذاريم و درك كنيم چه حرفي مي زنند. چون بنده در اين مسير 
تا الان بارها در ادارات و ارگان هاي مختلف توضيح داده ام كه در 
خيلي از موارد بي تفاوت از كنار موضوع عبور كرده اند. پيشرفت ما 
زماني خواهد بود كه تمام ايده ها را سريعاً آناليز و عملياتي كنيم، 
وگرنه در دنياي علم، در كمترين زمان ساير كشورها از ما سبقت 

خواهند گرفت. 
 چه تفاوتي بين محصولات معمولي و دانش بنيان ها 
وجود دارد و اين حوزه چقدر نياز به حمايت دارد؟

محصولات دانش بنيان با علم فناوري به دست مي آيند و قاعدتاً با 
هزينه هاي كمتر ارزش چندين برابري ايجاد مي كنند. محصولات 
معمولي هم در حال خارج ش��دن از رده هستند. اگر محصولات 
به روز و با علوم نوين نباش��ند، به س��رعت از رده خارج مي شوند. 
همنطور كه خيلي از محصولات و كسب و كارها الان فقط اسمي 
از آنها باقي مانده اس��ت. حماي��ت از فناوري ه��ا، خلاقيت ها و 
دانش بنيان ها مي تواند علم روز را توسعه دهد. در حوزه حمايت 
از دانش بنيان ها چون هنوز سازوكار مشخصي وجود ندارد، بايد 
جهادي كار كرد. كلام ارزش��مند رهبري كه چند سالي است در 
بحث دانش بنيان ها ب��ه آن تأكيد مي كنند نش��ان مي دهد يك 
آينده نگري پشت آن قرار دارد كه بايد همه به آن اهتمام بورزيم. 
امروز من فقط مي توانم خواهش كنم وقتي حمايتي مي خواهد 
صورت گيرد، بموقع و درست و اصولي باشد. مثلًا اگر در ابتداي 
ش��يوع كرونا مجوزهاي ما صادر مي شد، هر چند هنوز هم صادر 
نشده است، مي توانستيم بخش زيادي از نياز محلول ضدعفوني را 
با كمترين قيمت تأمين كنيم . حمايت بموقع، يعني زماني كه يك 
شركت تسهيلات و امكانات مي خواهد، همان موقع كارها انجام 
شود. نه اينكه مثل ما كه تسهيلاتي در س��ال1399 درخواست 
كرديم و هنوز در كارتابل هاي مختلف مي چرخد و از اين كارشناس 
به آن كارشناس پاس داده مي شود. جالب اينكه ما طرحي داديم 
كه كارشناس��ان پارك علم و فناوري، دانشگاه و استانداري آن را 
تأييد كرده و از محل تبصره1۸ ت��ازه به بانك رفته و اين بار بانك 
سيستم جداگانه اي دارد و بازي از اول ش��روع شده است. وقتي 
طرحي وارد اين پروسه مي شود، يعني زمانبر است و فرسودگي و 
خستگي به همراه دارد، در نهايت منحل شدن كسب و كارها قابل 
پيش بيني است. آرزوي س��لامتي براي رهبر فرزانه انقلاب دارم 
كه از موضوع نخبگي و دانش بنيان و علم و فناوري تمام قد دفاع 
و حمايت مي كنند و بنده هم به عنوان يك سرباز تلاش مي كنم 
آنچه در اين مسير كسب و تجربه اي به دست آورده و آموخته ام به 

ديگران انتقال دهم. 
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مسئول گروه جهادي ابوالپور
 در گفت وگو با »جوان«:

طرح كرامت
 بهانه  خدمات رساني است

بس��يج علاوه بر حضور در خط اول مبارزه با اس��تكبار ، كمك رساني به مردم 
در ش��رايط بحراني در دورافتاده ترين روستاهاي كش��ور را در برنامه دارد و 
در زمينه هاي مختل��ف در حال محروميت زدايي اس��ت. در فيروزآباد فارس 
خواهران بسيجي و جهادگران و جوانان متخصص در قالب گروه جهادي ابتدا 
به شناسايي مشكلات و نيازها و س��پس با يك برنامه ريزي درست و مدون به 

رفع آنها مي پردازند. 
گروه جهادي شهيد ابوالپور حدود پنج سال است در محله آسيب پذير كوي 
مطهري شهرس��تان فيروزآباد در اس��تان فارس به صورت دائم مستقر شده 
است. اين گروه فعاليت هاي خود را با حمايت هاي مردم و خيرين فيروزآباد به 
صورت گسترده آغاز كرده است و جغرافيامحور به ياري نيازمندان در هر گوشه 
و كناري مي رسد تا دلي را شاد كند. خانم فاطمه روستا، مسئول گروه جهادي 
شهيد ابوالپور است كه به تش��ريح و توضيح عملكرد جهادگران و برنامه هاي 

اين گروه مي پردازد. 
 زمينه كاري گروه جهادي شهيد ابوالپور چيست و از چه زماني به 

صورت رسمي كار خود را شروع كرده است؟
اين گروه با مربيان نمونه جهادگ��ر در قالب كارهاي فرهنگي و آموزش��ي و 
پزش��كي تحت نظارت بس��يج جامعه زنان در حال خدمت رس��اني به مردم 
اس��ت. گروه جهادي ش��هيد ابوالپور فيروزآباد فعاليت خود را از سال139۲ 
آغاز ك��رده و در زمينه هاي فرهنگي، آموزش��ي و خدماتي ب��ه ارائه خدمت 
مي پردازد، البته بيشترين فعاليت آن كمك رساني به مردم در شرايط بحراني 
مثل دوران كرونايي يا س��يل و زلزله و اين اتفاقات است، البته گروه جهادي 
شهيد مهرداد ابوالپور در راستاي طرح كرامت چند سالي است كه در چندين 
محله آسيب پذير اردو مي زند و كارها را به صورت برنامه ريزي شده و پيوسته 
و منسجم پيش می برد و در زمينه هاي فرهنگي، خدماتي و آموزشي به قشر 

ضعيف و محروم اين محله خدمات رايگان ارائه مي دهد. 
چه افراد و تخصص هايي در گروه جهادي شما وجود دارد؟

ما در اين گروه جهادي پزشكان و مربيان آموزشي توانمند به تعداد كافي داريم 
اما مش��كل ما نبود امكانات كافي براي ارائه خدمات اس��ت تا بتوانيم به افراد 
بيشتري خدمات رساني كنيم و اميدواريم مردم و نهادها ما را حمايت كنند تا 

بتوانيم به نيازمندان واقعي كمك رساني كنيم. 
 آيا سازمان ها و نهادها هم از شما حمايت مي كنند؟

بله. بايد قدردان همه آنها بود. از س��تاد اجرايي فرمان امام خميني، بس��يج 
سازندگي سپاه، بنياد بركت و همه خيرين فيروزآباد كه در طول دوران خدمت 

حامي اين گروه جهادي بودند، تشكر مي كنيم. 
 اگر قرار باش�د از مهم ترين اقدامات تان نام ببريد، به چه مواردي 

اشاره مي كنيد؟
اردوهاي هف��ت روزه در قال��ب كاروان س��لامت در شهرس��تان فيروزآباد، 
آموزش هاي هنري شامل نقاشي، نمدبافي، خياطي، سبدبافي، گل كريستال، 
همچنين مشاوره روانشناسي و تربيتي، آموزش هاي كمك هاي اوليه، آموزش 
تجويد قرآن، توزيع نزديك 5هزار بسته كمك معيشتي و توزيع رايگان 10هزار 
بسته دارويي در بين اقشار محروم، اهداي پك فرهنگي- آموزشي شامل كيف 
و كتاب و مداد رنگي در بين دانش آموزان كم بضاعت، توليد و توزيع رايگان ژل 
ضدعفوني و ماسك در بين نيازمندان و طبخ و توزيع بيش از غذاي گرم در بين 

نيازمند از جمله فعاليت هاي اين گروه جهادي است. 
 نگاه تان به جهادگران و عملكردشان چطور است؟

در مورد جهادگران همين بس كه بايد گفت جواناني عاشق خدمت به مردم 
هس��تند و به همين خاطر صبح و شب، گرما و س��رما و تعطيل و غيرتعطيل 

براي شان معنا ندارد. 
هر جا كه احساس كنند هموطني نياز به كمك دارد، در صحنه حاضرند. 
امروز جوانان غي��ور وطن پا جاي قهرمانان هش��ت س��ال دفاع مقدس 
گذاشته اند و بي هيچ چشمداشتي با كوچ از ديارشان دنبال خلق لبخند بر 
لبان محرومان و دردمندان جامعه و در همه حال همدرد و همراه همنوعان 

خود هستند. 

گزارش تصویری

كمكبرايبرداشتمحصولدرروستاهاراهاندازيموكبهايجهاديدرمسيركربلا پايپيادهودلدادهدرراهعشقارائهخدماترايگانبهخانوادههايكمبرخوردار

گروه هاي جهادي آماده خدمت رساني به شهروندان نيازمند هستند 
و براي ش�ان فرقي نمي كند اين جهاد در چه عرصه و زمينه اي باش�د. 
درست مثل گروه هاي جهادي حاضر در اس�تان فارس كه در راستاي 
رفع مش�كلات و نيازمندي ه�اي خانواده ه�اي كم برخوردار س�راغ 
روس�تاها و حاش�يه ش�هرها مي رون�د. در فيروزآباد ني�ز خواهران 
بس�يجي پايگاه هاي مختل�ف، در قالب گروه جهادي ش�هيد ابوالپور 
تمام تلاش خ�ود را ب�ه كار گرفته ان�د تا در هم�ه زمينه ه�ا گرهي از 
مش�كلات م�ردم بگش�ايند و ب�ذر امي�د را در دل آنها زن�ده كنند. 

نام ایران را با اختراعاتش در دنیا مطرح کنیم
گفت وگوي »جوان« با مخترع و نخبه اقتصاد مقاومتي قائني

محمد رضا هاديلو

پرونده
گام بزرگ جهادگران

در راه اقتصاد مقاومتی

قاسم اسماعيلي متولد شهرستان قائن در خراسان جنوبي با ۳۵سال سن يكي از 
نخبه هاي ايران به شمار مي آيد كه در حوزه داروهاي گياهي، مواد ضدعفوني كننده، 
كارآفريني، طب سنتي، كش�اورزي و دامپروري فعاليت مي كند. او معني اقتصاد 
مقاومتي را خوب فهميده و مربي فني و حرفه اي و مركز پژوهش ها و تربيت مربي 
سازمان فني و حرفه اي كشور است تا دانش و اطلاعات و تجربياتش را به نوجوانان 
و جوانان انتقال دهد. مس�ئول گروه جهادي ابناءالرض�ا، دوره دكتراي خود را در 
رش�ته ترويج و آموزش كش�اورزي پايدار گذرانده و با ثب�ت اختراعات مختلف 

مي گويد، اگر حمايت ش�ويم مي توانيم كارهاي بزرگي در ايران انجام دهيم. اين 
جهادگر فعال هم اكنون در زمينه مش�اوره كس�ب و كار، مش�اوره طب س�نتي و 
توليد محصولات دانش بنيان ايفاي نقش مي كند. آقاي اسماعيلي در يك شركت 
دانش بنيان در خراسان جنوبي بعد از 10س�ال تحقيق و پژوهش، موفق به اختراع 
نخس�تين دس�تگاه توليدكننده محلول ضدعفوني از آب ش�رب در كشور شد و 
روزانه ۵هزار ليتر از اين محلول را تولي�د مي كند. توليد انواع روغن ها و كرم هاي 
دارويي براي كاهش قند خون و بهبود درد مفاصل از ديگر كارهاي ايش�ان است. 

مش�اوره ها،  آموزش ه�ا، 
تس�هيل گري ب�راي راه ان�دازي 
كسب وكار و ماندگاري آن بسيار 
مهم اس�ت كه من سعي مي كنم 
به عنوان يك س�رباز اي�ن كار را 
انجام دهم. خدا را شاكرم نفرات 
زيادي را تربيت كرده ام و تعدادي 
با مشاوره و آموزش با كسب وكار 
آشنا شده اند كه حالا درآمد خوبي 
دارن�د و اقتصاد را مي شناس�ند. 
همي�ن ب�راي م�ن كافي اس�ت


